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BCN-CAT, sense oblidar
Espanya

Cara a cara, dos intel·lectuals catalans aborden el debat sobre la marca
Barcelona en contraposició a la marca Catalunya i a l’inrevés. Ferran
Mascarell, historiador i expolític en l’òrbita dels socialistes catalans,
aborda la qüestió des de l’inabastable debat obert en termes polítics.
Enric Marín, teòric de la comunicació i actual president de la Corporació
Catalana de Mitjans Audiovisuals (CCMA), tampoc no l’enfoca en termes
econòmics. Pròxim a Esquerra Republicana, Marín també acaba parlant
d’Espanya. És el signe dels temps. Mentre les preguntes intenten
comprovar si els atractius, els intangibles que són associables a un
determinat origen i a un determinat país, són un element rellevant per a
la competitivitat, ambdós convidats mantenen el seu circumloqui en el
rovell de l’ou del debat polític: Catalunya-Espanya. L’agenda de
l’actualitat és massa present.

XAVIER SALVADOR

Diàleg amb Enric Marín i Ferran Mascarell
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Què vol dir la identitat en un món globalitzat?
Existeix una identitat diferencial entre Barcelona i
Catalunya? Què fan altres països en situacions
anàlogues? Era el que es pretenia tractar en
aquest debat i amb aquests participants. Final-
ment i tangencialment, Mascarell i Marín acaben
pronunciant-se en un dens cara a cara en el qual
no hi ha lloc per a les fissures ni per a les posi-
cions contràries. Potser per tarannà o perquè tots
dos exerceixen alts càrrecs en empreses i projec-
tes audiovisuals, la conversa discorre pel camí de
la metàfora permanent i el recurs a la història
com a element de discurs de present és constant.
Un camí traçat per dos experts en esgrima dialèc-
tica amb un fort compromís nacionalista que ho
deixen tot en l’àmbit de les subtileses.

Quins són els atributs de la marca Catalunya?

Ferran Mascarell (FM): Identificaria la marca
Catalunya amb creativitat. Hi ha un segon com-
ponent que seria la civilitat, la llarga tradició
democràtica. Potser també s’hi podria afegir la
innovació, sobretot des del punt de vista empre-
sarial. N’hi ha altres de menors que lliguen amb
aquests. El Barça és una marca, un factor marca;
quan viatges pel món, el Barça és una marca de
Catalunya. Barcelona, la capital, també n’és una
marca. 

Enric Marín (EM): Pot sobtar que el Ferran digui
que la submarca Barcelona pot reforçar la marca
Catalunya, però això ens remet a un debat ante-
rior, que crec que no està resolt, i que és el de la
coexistència interna i externa de les marques
Catalunya i Barcelona. Durant dècades això s’ha
viscut com una oposició, i crec que ja està supe-
rat. Tenia alguna raó de ser històrica, però ja no
existeix. A partir del final del segle XVIII es
començà a crear una certa macrocefàlia i durant
la Segona República Barcelona ja representava
més d’una tercera part de la població del país. Ara
aglutina més de les dues terceres parts. Justament
per aquesta història, la Lliga Regionalista i el
Noucentisme aprofitaren el concepte Catalunya
ciutat, que, de fet, és un concepte anterior que
prové d’ambients federalistes i populars, però la
Lliga se l’apropià i definí la utopia de la Catalunya
ciutat. La impressió que jo tinc és que aquesta

utopia que formulà d’una manera sistemàtica i
coherent el Noucentisme no s’ha fet realitat fins
ara. Quan nosaltres parlem de Catalunya ja
només podem parlar d’un tot planificat urbanísti-
cament que s’acaba de completar per les xarxes 
de comunicació. Des d’aquest punt de vista, 
jo defenso una associació de la marca BCN a la
marca CAT. La nostra situació s’assembla més 
a la d’Holanda, on a ningú no se li acut discutir 
si va primer Amsterdam, Rotterdam o Holanda.
Senzillament hi ha una realitat metropolitana
potentíssima que s’acaba confonent amb el país.
En el moment en què Girona estigui a vint-i-cinc
minuts de Barcelona en tren, el tipus de flux
(Girona, Tarragona i Lleida) que es produirà aca-
barà de convertir això en una realitat: Catalunya
com una gran ciutat que té un cor molt potent.

«Hem de combinar la definició de
Barcelona-Catalunya com a nucli
d’una regió econòmica molt potent a
Europa. Si no ho fem, anem una mica
perduts.», diu Marín.

Això connecta amb una altra història. Cal que 
ens acostumem a definir la realitat catalana a par-
tir d’una certa geometria variable. Podem parlar de
Catalunya com a realitat politicoadministrativa 
de manera molt clara: les quatre províncies, les
vegueries, la comunitat autònoma. Però sabem
que la cultura catalana transcendeix aquesta reali-
tat i, per tant, no hem de tenir gaires problemes
per a parlar de cultura catalana transcendint la
realitat. I també sabem que tenim Barcelona, 
l’àrea metropolitana, la dels quatre milions d’ha-
bitants, com a nucli d’una regió econòmica molt
més àmplia. Hem de combinar la definició de
Barcelona-Catalunya com a nucli d’una regió 
econòmica molt potent a Europa, una de les 
quals té més futur justament; Barcelona, com la
capital cultural d’una regió que transcendeix
també el que és la realitat politicoadministrativa
del que és ara Catalunya. Si no ho fem, anem 
una mica perduts. 

Dit això, torno al començament: és fonamental
que la marca BCN acabi adquirint contingut
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nacional, perquè, si no, sembla que sigui una ciu-
tat penjada en el món, i és molt important que 
la marca CAT es pugui reforçar associant-se a la
marca BCN.

FM: L’economia catalana hauria de posar l’accent
en quatre o cinc sectors que tenen un potencial
de futur gran i que estan ben orientats en el sen-
tit que deia abans (creativitat, innovació, disseny,
talent...). Biomedicina, urbanisme, gestió urbana,
audiovisual –un sector universalista– i disseny,
entès com un treball sobre el producte, posant-hi
qualitat. Com a mínim tinc la impressió que
aquests sectors donarien per a convertir-se en
eixos estratègics econòmics fonamentals.

El debat que estem fent és la conseqüència d’una
ficció política. És a dir, d’un error polític d’enver-
gadura, enfrontar Catalunya i Barcelona als anys
vuitanta del segle XX. Enfrontar una capital i un
país és una cosa bastant insòlita, que pocs països
fan, i menys en un país com el nostre, que no es
caracteritza per tenir un estat propi al darrere.
Posar aquest debat a la taula política ha creat un
prejudici que encara s’arrossega en el propi fet de
la pregunta, i estem discutint això des de fa un
quart de segle.

Segons Ferran Mascarell, «enfrontar
Catalunya i Barcelona fou un error
polític d’envergadura dels anys
vuitanta del segle xx. Enfrontar una
capital i un país és una cosa bastant
insòlita, que pocs països fan, 
i menys en un país que no té un estat
propi al darrere.»

Aquesta cooperació es imprescindible. Les
nacions funcionen, s’articulen de moltes maneres,
però n’hi ha moltes que han sorgit a l’entorn
d’una gran ciutat. Barcelona és una de les ciutats
històriques amb més llarg recorregut a Europa. 
A l’entorn de Barcelona s’identifica un mercat i a
l’entorn d’aquest mercat s’identifica una llengua.
És la suma de llengua, mercat i ciutat el que arti-
cula una nació. I no hem de tenir vergonya a

identificar la construcció de la nació catalana i
aquest epicentre, que no és l’únic, que és un mer-
cat. Hauríem de perdre la vergonya. Jo no sóc de
Barcelona, però en sóc un gran defensor. Al llarg
del segle XIX el catalanisme, la reconstrucció de
la nació després del 1714, fou un fenomen essen-
cialment barceloní, i tampoc ens n’hem d’aver-
gonyir. Van ser les elits barcelonines les que
posaren en primer pla la idea de «som una
nació». Per què un país s’ha d’avergonyir del
paper i de la funció densificadora que acostumen
fer les capitals arreu? Què fan les capitals? Essen-
cialment, creen valor simbòlic i comunitari.
Aquesta és la funció de París, de Londres, de
Roma... Aquesta funció a nosaltres ens angunieja
per prejudicis, insisteixo, polítics, que arrosse-
guem des de fa vint-i-cinc anys. Aquests prejudi-
cis no els tenia la gent de la Lliga, la joventut de
la Lliga. Quan van aconseguir el poder de les
diputacions bàsicament van anar a predicar pels
pobles de Catalunya dient tres coses: cal produir
electricitat, hem de fer biblioteques i hem de tenir
una gran capital. I no tenien cap vergonya, apos-
taven per la gran capital perquè sabien que una
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nació sense una gran capital és una nació amb
desavantatges i dificultats. 

El prejudici capitalí és artificial, polític, i dóna
rendiments politics a determinades parts. Al meu
entendre, una capital i un país són dues peces
absolutament entrelligades, i el simple dubte fa
mal al país i a la capital. A Espanya no hi ha gai-
rebé ningú que dubti de la capitalitat de Madrid,
tret dels catalans. A França no hi ha gairebé
ningú que dubti de la capitalitat de París. Hi ha
països que han sabut articular la bicapitalitat
sense que això s’hagi convertit en un drama. En
el cas espanyol ho és. Per tant, i encara més per-
què és així, la capitalitat de Barcelona hauria de
ser l’actiu principal del conjunt de la nació cata-
lana. Com a català he viscut els moments més
desagradables en el moment del debat de l’aigua,
quan anaves a parlar de qualsevol cosa a Girona
o a Lleida i et deien: «els barcelonins, amb això
de l’aigua, que es fotin», això es un prejudici
lamentable per al país. Aquest prejudici entre país
i capital és molt negatiu. Catalunya necessita una
gran capital. Afegeixo, en les circumstàncies actuals,
això ja és tangible. La Catalunya ciutat noucentista
s’ha convertit en la Catalunya ciutats, una nació
essencialment de ciutats. Ordenem el prejudici i
ordenem la realitat acceptant el que ja és.

Marín sosté que «el que dóna força al
Barça al món és que no hi ha només
una ciutat al darrere, sinó que hi ha
un país, una bandera, una
identificació. No siguem tímids:
atrevim-nos a identificar la marca de
la gran ciutat amb la del país» 

EM: De fet, Catalunya ja és una de les àrees més
urbanes d’Europa.

FM: Com és imaginable avui aquesta realitat
Catalunya capital sense tenir en compte aquest
joc entre ciutats? Girona, Reus, Tarragona, Man-
resa... són ciutats perfectament desplegades i 
l’espai català globalment ja és capital, perquè és
una interacció que si la mirem des del satèl·lit ja
no té importància des de la perspectiva d’aquests

espais no urbans en la textura de les ciutats.
Catalunya és una ciutat.

EM: Jo hi afegiria, pensant en el futur i la globa-
lització, que és evident que anem a un escenari
en què hi haurà uns nusos internacionals en els
quals es concentrarà l’activitat econòmica i cultu-
ral, sent realitat política. Nosaltres hem d’aspirar
a ser un d’aquests nusos, hem d’existir en aquesta
realitat globalitzada, no podem ser un subnus,
hem de ser un nus allà dins. I no ho podem fer si
no tenim ben estructurada una realitat que és una
Barcelona metropolitana molt potent i que és
visible internacionalment, una Catalunya ciutat
en aquest sentit modern de xarxa de ciutats per-
fectament equilibrades i integrades que actua de
manera coherent. I aquests dos sistemes són el
centre d’una regió econòmica en expansió. És
aquesta la partida.

Però la construcció de la marca, com a valor
econòmic, i perdonin la insistència a retornar el
debat a aquest àmbit, de la Catalunya ciutat o la
Catalunya nació, no avança amb la rapidesa
amb què ho ha fet la marca Barcelona, que està
molt més llançada.

EM: El problema fonamental ha estat el prejudici,
l’error a què es referia el Ferran. Quan parlàvem
dels atributs de la marca Catalunya n’hi ha un
que sembla redundant però que és molt impor-
tant i que ho serà cada cop més en la globalitza-
ció: la identitat perfectament dibuixada. Cada
vegada més, Catalunya, la llengua identitat, lluny
de ser un problema, et permetrà ser reconegut en
un context de mundialització i, per tant, no hem
de tenir gaires complexos a reconèixer com a atri-
buït una identitat. No estàs dissolt dins d’un
magma globalitzat, sinó que hi ha un punt de
referència que permet que et reconeguin. Això no
vull frivolitzar-ho, però el Barça ha fet una cosa
que marca una mica el camí: quan va pel món és
Barcelona i és Catalunya, és totes dues coses
alhora. I el que dóna força al Barça al món és que
no hi ha només una ciutat al darrere, sinó que hi
ha un país, una bandera, una identificació. Com
deia al començament, no siguem tímids: atrevim-
nos a identificar la marca de la gran ciutat amb la
del país. Per a mi és tan senzill com això. 
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Tenint en compte el reconeixement internacional
que ha tingut la marca Barcelona des del 1990,
quan es va començar de veritat a preparar els Jocs
Olímpics, l’hem d’aprofitar per fer el que fa el
Barça: que Barcelona i Catalunya sempre vagin
juntes.

FM: La raó de la lentitud de la marca Catalunya
és l’encotillament derivat del prejudici romàntic
que acompanya la marca. És un prejudici romàn-
tic que no ha tingut Barcelona. Què vull dir? 
Una nació, una marca o una identitat no romàntica
funciona sobre tres paràmetres; una de romàn-
tica funciona sobre un sol paràmetre. Aquesta
darrera funciona sobre el paràmetre passat,
essencialment aquest. La no romàntica funciona
sobre una bona digestió del passat, el més plural,
divers i comprensiu possible; hi ha el paràmetre
pacte social i política de present: qui som i com
convivim traient-ne el màxim rendiment; i tercer,
el futur. 

Per a Mascarell, «la raó de la lentitud
de la marca Catalunya és l’encotilla-
ment derivat del prejudici romàntic
que acompanya la marca, que no ha
tingut Barcelona.»

El futur no està de moda, però a Catalunya es
pensa molt poc en el futur. Un país petit com
Catalunya necessita un projecte de futur intensiu.
La nostra principal preocupació hauria de ser el
futur, com fan els taiwanesos; què volem fer en el
context d’aquesta regió europea metropolitana,
quin lloc volem ocupar, quines focalitzacions eco-
nòmiques posem en primer lloc. Abans en citava
algunes, però això no sortirà perquè sí. 

Aprofitar o no la gestió urbana i agafar el valor
Barcelona i convertir-lo en un actiu de Catalunya
per posar-lo en el marc de l’economia planetària i
fer el mateix amb la biomedicina, o el que sigui.
El futur, l’imaginari que tots despleguem de com
treballem, com ens incardinem amb el planeta,
com focalitzem primer i segon... tot aquest imagi-
nari l’hem de construir. Sovint dic que a aquest
país nostre el que li passa és que li falta relat de

futur i es pot governar molt bé, però sense relat
de futur es governa fent esses o sense totes les
energies. El problema de la lentitud de la marca
Catalunya és un problema de dificultat, de cons-
trenyiment respecte a la pròpia identitat. De pen-
sar que la identitat es forja mirant enrere. I no, la
identitat es forja mirant enrere, pactant el present
i projectant el futur.

EM: Aquest és un país emergent, i qualsevol anà-
lisi que fem, ja sigui demogràfica, econòmica, o
de consolidació metropolitana, ens mostra un
país molt dinàmic i emergent. Però, en canvi, les
dificultats de l’encaix entre Catalunya i Espanya
–que és el tema que ha ocupat tota l’agenda polí-
tica dels darrers set anys, des que va començar el
debat sobre l’Estatut, i que encara no ha acabat–
ha creat com una mena de sensació de desorien-
tació de no saber cap a on anem. Com que aquest
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debat no està resolt és molt difícil imaginar-nos
com serà el futur. I, aleshores, hi ha una contra-
dicció entre un país que és emergent dins d’Eu-
ropa i un cert desànim de no saber quin és el
futur polític del país. Això està endarrerint de
manera excessiva el plantejament de què volem
ser quan siguem grans, com serà aquest país 
d’aquí a vint anys. I això està debilitant la marca
Catalunya.

La marca Barcelona s’ha desplegat internacio-
nalment sense cap mena de problema per al
company de viatge, Espanya. Això seria possible
per a desplegar la marca Catalunya?

FM: Mentre Espanya parli de si mateixa com
d’una realitat uninacional, el debat està obert 
i, d’altra banda, no afavorirà l’emergència de rea-
litats que nosaltres identifiquem com a òbvies. 
El problema que té pendent Espanya és aquest.
S’accepta o no s’accepta com una realitat plurina-
cional? Si no s’accepta, l’únic que farà és anar ali-
mentant el procés d’independència de Catalunya
en un procés que no serà lineal, ni d’un dia per a
l’altre, però que durant anys s’anirà alimentant
d’aquest rerefons de l’encaix famós i fent perdre
moltes energies. Aquest debat l’haurem de posar
en un calaixet i mirar d’obrir-ne d’altres, perquè, 
si no, l’energia política la dediquem i la focalit-
zem únicament en això i el panorama mundial no
està tan sols per fer això. En els propers anys,
Catalunya haurà de saber fer un calaix en el qual
el conflicte, el debat amb Espanya, no temperi, no
distorsioni, no amagui la necessitat de construir
aquesta idea d’identitat de futur que esmentava
l’Enric referint-se a la idea de Manuel Castells,
que segurament és la que permet configurar una
dinàmica pròpia i potent entenent la nació com
quelcom més que una reivindicació, com un fet
plàstic real, quotidià.

Mascarell considera que «el
catalanisme del segle XXI és
estatalista, el que volem és un estat
eficient. I si l’Estat espanyol no pot
ser eficient, reclamarem tots un estat
independent. Aquest és el debat.»

Sóc dels que dic que la manera de fer això és
focalitzant tota l’energia del debat sobre l’encaix
entre Catalunya i Espanya en la construcció d’un
estat eficient per als catalans. Crec que hem de
parlar més de l’estat eficient i menys de què sig-
nifica ser o no ser nació. Un estat eficient és el
que els catalans reivindiquen.

Simplificadament, el catalanisme ha tingut tres
moments essencials al llarg de la història: un 
primer fa 150 anys, quan s’identificà el catala-
nisme amb una certa reivindicació cultural; el
segon, el 1900, quan es va identificar amb allò de
«som una nació»; i n’hi ha un tercer, el d’ara, en
el qual culturalment tenim una tradició recupe-
rada, som una nació i molt poca gent ho discu-
teix, però, a més, necessitem un estat eficient
adequat al moment en el qual vivim. El catala-
nisme del segle XXI és estatalista, el que volem 
és un estat eficient. I si aquest estat no pot ser
compartit, serà propi, però no ens serveix el
model de l’ambigüitat. Els catalans històricament
han estat antiestatalistes, perquè l’estat era lluny
de la burgesia i el proletariat. L’estat era el garrot.
Ara ja sabem que el que es reivindica col·lectiva-
ment és un estat eficient. I si l’Estat espanyol 
no pot ser eficient, reclamarem tots un estat inde-
pendent. Aquest és el debat.

EM: Coincideixo amb l’anàlisi, potser un punt
més escèptic pel que fa a l’estat participat. Hi ha
un punt de partida, i és que en els darrers vuit
anys Espanya s’ha tancat. El nacionalisme espa-
nyol més intransigent que prengué forma amb el
franquisme pensava que es podia acabar amb
Catalunya de tres maneres o per tres vies: acabar
amb Barcelona, que no pogués disputar la capita-
litat a Madrid; acabar amb la llengua i acabar
amb la indústria. Tot això no ho van poder desen-
volupar, però pensaven d’aquesta manera. Amb el
context de la democràcia això ha millorat, malgrat
que hi ha hagut un procés de recentralització
insòlit en la història. Madrid concentra molta més
densitat industrial i financera de la que havia tin-
gut temps enrere. Però en aquest procés, Barce-
lona s’ha escapat. L’Estat espanyol no ha propiciat
la capitalitat de Barcelona, malgrat que Barcelona
se n’ha escapat molt hàbilment. Ara el repte de la
ciutat catalana és aconseguir definir un projecte
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de futur que passa per l’estatalitat. Torno a la tesi
inicial: això no es pot fer sense apostar per la
capitalitat de Barcelona, molt fortament per la
Catalunya ciutat i pel lideratge a Europa d’a-
questa regió econòmica tan dinàmica.

Catalunya té tots els elements a favor per a des-
envolupar grans indústries culturals, enfocades
des de la creativitat, la indústria i la identitat. Ho
tenim molt bé. Podem apostar per tots aquests
àmbits. L’eix és l’audiovisual i, per tant, hauríem
d’apostar per fixar un clúster audiovisual que té la
virtut que permetrà produir continguts exporta-
bles, que puguem parlar al món de la nostra rea-
litat. És una industria perfecta per a nosaltres i
connecta amb una tradició multilingüe per la qual
hem d’apostar. Deixem de pensar en la immigra-
ció com un problema i comencen a pensar en 
l’oportunitat que ens ofereix, comencem a pensar
que som una país en el qual es parlen més de 200
llengües i que ha de fer una aposta radical. No
parlem més de bilingüisme, superem aquest
debat i anem a una realitat en la qual l’esquema
mínim lingüístic siguin tres llengües, i en el qual
estiguem molt oberts a potenciar les indústries 
de la traducció vinculada a l’audiovisual i les
noves tecnologies. Reforço la idea del Ferran que,
a més de la biomedicina, es puguin consolidar les
indústries culturals. Això ens pot projectar.

Fa l’efecte que com a debat intel·lectual tot això
està molt bé, però està per construir. Mirem una
mica el món, el que ens envolta. Pensem en
Finlàndia i veiem Nokia, un emblema d’Estat del
Benestar ben construït, una innovació perma-
nent, una societat amb capacitat de transformar
ràpidament la indústria. Pensem en Suècia, i el
mateix: Volvo, Saab, empreses que simbolitzen
el que és aquell país. Aquí estem parlant per-
manentment de nació, però el símbol internacio-
nal més clar de Catalunya com a valor de marca
és una individualitat; em refereixo a Ferran
Adrià o al Barça. No estem portant el debat una
mica distorsionat?

FM: Sí, però no ens mirem les coses des de la
cresta de l’onada. Tot el que ha passat amb la bio-
medicina no és una casualitat. Són petites deci-
sions preses en un sentit limitadament estratègic

per les voluntats d’unes poques persones. El que
pot passar amb el sincrotró no és una casualitat. 
I tampoc ho és el que pot passar amb l’anàlisi
acadèmica, i aquí m’he deixat tot el referit a l’alta
formació. Tenim unes escoles de negocis que són
marca, però el que va fer l’Andreu Mas-Colell
amb l’escola econòmica podria arribar tenir con-
seqüències molt importants. Tu dius que la marca
més important és en Ferran Adrià. Sí, és veritat,
però en tenim prou amb això?

Precisament és el que preguntava.

FM: Com es fabriquen les gran marques? Fabri-
cant molts Ferran Adrià. No fabricant, sinó
donant-los oportunitats. Hi ha pocs llocs a
Europa que tinguin la capacitat de producció
audiovisual que té Catalunya, com deia l’Enric, i
no per consum local, sinó internacional. Jo vaig
inventar-me una petita bajanada fa tretze anys,
que era el Barcelona Plató, quan es feien catorze
rodatges a Barcelona. L’any passat, i ho dic per-
què jo ja no hi era, el Barcelona Plató va adminis-
trar 980 rodatges de companyies d’arreu del món.
Simplement perquè hi ha una oficina que ho
atén, un territori que té llum i una ciutat que té
tots els marcs i les arquitectures possibles, té
muntanya a quatre passes, un desert molt a prop
i, a més, té aeroport i una indústria a l’entorn que
és prou competitiva.

«El repte de Barcelona és definir un
projecte de futur que passa per
l’estatalitat», explica Marín.

Aquests gairebé 1.000 rodatges es van fer aquí,
però per a fer la postproducció es va a Londres.
Per què? Perquè no els hem dit que aquí es pot
fer, no els ho hem ensenyat i no hem construït
l’eina per a fer-ho. Per tant, el futur és un element
construïble, perquè, si no, no ens en sortirem.

De qui hem d’aprendre? Barcelona, durant el
postfranquisme, era la capital literària i de la
indústria editorial espanyola...

FM: La indústria editorial és un bon exemple,
sempre el poso. Va sorgir perquè uns quants
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forasters, alemanys sobretot, van arribar buscant
una ciutat una mica discreta d’Europa on es
pogués imprimir sense gaires problemes i, a tocar
de la plaça de Sant Jaume, van posar les primeres
impremtes, aquelles que va descobrir el Quixot.
Per què ho van fer? Perquè aquí hi havia un
ambient una mica discret, no hi havia cap rei, cap
emperador ni cap gran autoritat eclesiàstica que
impedís que les coses més o menys funcionessin,
i aquí es van editar els llibres d’aquests alemanys
que s’instal·laren en un clima d’una certa ober-
tura intel·lectual. Allò va donar lloc a la creació de
la indústria editorial catalana, que es ratificà en el
primer diari continental, el Diari de Barcelona. Hi
havia les principals editores en llengua castellana
del món. Això s’ha perdut al 50 % i s’ha traslladat
a Madrid. Per què? Perquè Madrid s’ha espavilat i
nosaltres, probablement, ens hem conformat amb
el que teníem i ens ha semblat que ja era
correcte. Fins i tot hem fet un joc una mica beneit
sobre l’edició en català i en castellà.

Però això no es exclusiu de la indústria editorial.
Navarra ha agafat el lideratge de les energies
renovables...

FM: Estem dient el mateix. Una editorial és la
columna vertebral  de la tradició cultural, en el
sentit ampli de cultura i indústria. La conseqüèn-
cia natural d’això és l’audiovisual, perquè el sector
de producció editorial té com a continuïtat natu-
ral la producció de continguts audiovisuals. Si a
això se li dóna continuïtat amb convicció, aques-
tes coses es fabriquen. Les noves generacions han
de saber que o dibuixen el país que volen o ningú
els el regalarà. Més aviat al contrari. S’ha de dir,
juguem aquesta carta, aquesta o aquesta...

Si Catalunya juga al disseny urbà, hi ha un model
exportable a tot el món. Barcelona és una marca
estupenda per a vendre a tot el món. Hi ha cente-
nars de llocs de treball al darrere d’això. Hi ha mol-
tes ciutats del món que s’han fixat en el model
Barcelona, i amb l’arquitectura passa el mateix. 
A les eleccions recents al Col·legi d’Arquitectes,
dels tres candidats que es presentaven, el que ha
tret menys vots és el que predicava la internacio-
nalització. Es pot fer arquitectura avui només en
termes de territori català? No, segur que no. 

És obvi. L’arquitectura és una professió universa-
litzada, globalitzada. Per a aconseguir-ho aquí has
de tenir una sèrie de tallers, el model d’arquitecte
artista, sol, independent, ja no va. Aquests són els
canvis de mentalitat que hem de fer. 

Ara, jo crec que el president de la Generalitat no
ha de venir i dir: escolti’m aquest és el receptari.
Aquest és un debat de la societat civil.

Quant ha d’aportar la societat civil a la cons-
trucció de la marca d’un país i quant ho han de
fer les administracions? 

«El paper que té l’Administració
pública és aconseguir que la societat
civil pugui definir la marca», afirma
Mascarell. 

FM: El paper que té l’Administració pública és
aconseguir que la societat civil pugui definir la
marca. La marca, com la creativitat, com el disseny,
com el país, s’ha de construir des de la societat. 
El que ha de fer l’Administració és donar oportu-
nitats perquè això passi. 

EM: I tenir un diagnòstic, perquè si no existeix
tampoc no pots fer la política de foment ade-
quada. La qüestió és si aquest diagnòstic està
prou afinat o no. Crec que en els darrers anys
s’han fet moltes coses, i no parlo només del anys
de tripartit, abans parlàvem de biomedicina, i hi
va haver una figura clau que va ser l’Andreu Mas-
Colell, que va fer una sèrie d’iniciatives de les
quals ara en veiem el resultat. S’han fet moltes
coses des de l’Administració, moltes en la línia
adequada i correcta, però per part de la política o
de la societat civil no hi ha hagut un relat de
futur, això no existeix.

FM: Estic d’acord, i, per ser justos, amb allò de la
biomedicina hi ha dues persones clau, en Mas-
Colell i l’obsessió de l’alcalde Joan Clos, que pot-
ser van cometre molts errors però no aquest. Són
bons exemples de com es poden estimular pro-
cessos de renovació a partir de voluntats políti-
ques ben concertades i alimentades des de la
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societat civil. Així és com un país funciona bé.
Això ja ho explicava Jaume Vicens Vives com una
de les característiques d’aquest país, el pacte
entre la societat civil i el Govern, una manera
d’interactuar imprescindible en termes de futur.

La primera indústria catalana a hores d’ara és
la indústria turística. S’està construint una bona
imatge de marca turística?

EM: S’està fent una aposta que és lenta. Tenim
una diagnosi correcta. La indústria turística en
aquest país es consolidà en el darrer franquisme i,
per tant, es va fer amb les condicions pròpies d’a-
quell moment. En els darrers vint-i-cinc anys s’ha
modernitzat, però en els deu darrers s’ha comen-
çat a fer una aposta per a vincular cultura i
turisme que és la clau. El model de turisme de
masses no té gaire sentit. És un model que trinxa
el territori, que té un cost ecològic insuportable...
El que s’està fent va en la línia correcta, però és
un procés lent. Es tracta d’aprofitar els actius que
tenim des del punt de vista cultural. 

«S’han fet moltes coses des de
l’Administració, moltes en la línia
adequada i correcta, però no hi ha
hagut un relat de futur» segons Marín.

Abans parlàvem de Barcelona Plató. Si compares
BCN amb París t’adones que allà no es poden fer
pel·lícules històriques perquè han tingut tants
diners al llarg dels anys que quan veus Notre
Dame el que tens al costat no és un barri gòtic,
sinó del segle XVIII, perquè s’ho van carregar tot 
i el van refer una altra vegada, mentre que BCN
té la gracia que és una ciutat que funciona com
una ceba: tens totes les èpoques històriques
representades. A Barcelona, com que no ha estat
mai capital d’estat, no s’ha fet el que s’ha fet amb
París, amb Madrid... És una ciutat que la pròpia
societat ha anat construint a mesura que passava
el temps. Això passa amb Girona, amb Tarragona,
amb Lleida, amb Manresa. Les ciutats d’aquest
país tenen un potencial turístic extraordinari des
del punt de vista del consum cultural. I no tan
sols les ciutats. Des d’Empúries fins a Sant Pere

111paradigmes /  número 5 / setembre 2010

Xavier Salvador, Enric Marín i Ferran Mascarell, parlen sobre les complexes relacions que hi ha entre
Barcelona, Catalunya i Espanya.

11_SalvadorA.qxp:N4  20/9/10  14:02  Página 111

eduardbu

http://ca.wikipedia.org/wiki/Jaume_Vicens_i_Vives


de Rodes tens la possibilitat de potenciar un
turisme amb valor afegit.

I tot això s’ha fet bé fins ara?

EM: Crec que està ben enfocat. Ara seria absurd
debilitar la indústria turística, el que s’ha de fer 
és reconvertir-la. S’ha de canviar el model i, en
aquesta línia, potenciar el consum cultural. Això
connecta també amb el fet de potenciar les
indústries audiovisuals, tot va una mica lligat.

«L’agroalimentari té un filó amb
producció de qualitat. Des de la
qüestió dels vins fins al prestigi de la
cuina. Cal vincular-ho amb la
producció de qualitat i d’excel·lència
que es pot fer a Catalunya», afirma
Enric Marí. 

FM: No sóc expert, però respecte al turisme 
(una realitat que anirà creixent més enllà de les
crisis econòmiques) el primer que cal fer és accep-
tar-lo. Això ja suposa un primer canvi de mentali-
tat. No podem ser només ciutadans que ens
agrada ser turistes, però que no ens agrada que
vinguin els turistes. Hem d’entendre la presència
del turista entre nosaltres com un bé i l’hem de
saber administrar. A més, haurien de tenir dos o
tres elements de marca. Un és el cultural que ha
mencionat l’Enric, el segon és que s’hauria d’iden-
tificar turisme i sostenibilitat ambiental. És a dir,
encara ens anguniegen alguns disbarats fets amb
el patrimoni ambiental amb l’excusa del turisme.
I això s’hauria de combatre. El turisme sostenible
és imprescindible des del punt de vista mediam-
biental. Si alguna cosa destrueix el turisme és la
insostenibilitat: desfer la costa o el territori o no
gestionar determinades presencies abusives.
Aquests elements ens permetrien vendre bona
marca. Turisme català ha d’ésser igual a cultura,
sostenibilitat i acceptació cívica. Haurem de can-
viar el concepte de turista pel de visitant; en gene-
ral, el turisme mundial ho haurà de fer.

EM: És una industria bàsica per a nosaltres. No es
pot qüestionar la seva centralitat ni s’ha de

renunciar a la seva importància estratègica. 
A més, el turisme, amb una política adequada,
reforça la marca Catalunya. En aquest projecte
que Barcelona i Catalunya es converteixin en el
centre d’un node internacional, el turisme ajuda
de manera important que l’eix port-aeroport tin-
guin cada vegada més connexions internacionals,
i això també és bàsic per a nosaltres. Si ho sabem
jugar bé, tot això va en favor de la marca.

Heu parlat de l’audiovisual com a imatge de
marca, però no us heu referit a l’agroalimentari,
la indústria tradicional, el sistema financer...

FM: El món agroalimentari pot tenir importància?
És clar que sí, si es vincula a la logística de trans-
formació. A Mercabarna s’estan instal·lant projec-
tes de renovació biomèdica. Tot això són elements
de futur.

La Caixa és una imatge de marca de Catalunya?

FM: Sí, però jo diria que ho és més per a Espa-
nya. Crec que és una imatge dins d’Espanya.
Segurament permet trencar la mala imatge que té
Catalunya en termes econòmics i financers, en
mostrar la capacitat de tenir un sistema financer
propi.

EM: L’agroalimentari sí que té un filó amb pro-
ducció de qualitat. Des de la qüestió dels vins fins
al prestigi de la cuina. Cal vincular-ho amb la
producció de qualitat i d’excel·lència que es pot
fer a Catalunya. La tecnificació i la incorporació
de tecnologia a la producció agrària més el pres-
tigi dels cuiners pot ajudar.

Per què Seat no ha posat mai el nom Barcelona
a un cotxe? Per què quan viatgen a l’exterior 
les companyies catalanes ho fan amb la marca
Espanya, fins i tot algunes que no necessiten
subvencions? Per raons de mercat, culturals...?
En síntesi, falta compromís del món econòmic
català amb la marca de país?

FM: Faria un petit salt d’escala. En els últims vint-
i-cinc anys, la societat civil catalana ha tingut una
certa falta de compromís amb el país. Em remeto
al que deia abans: el país com a projecte de futur.
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Aquí no hi ha hagut compromís. S’ha vindicat una
idea tradicional, una mica històrica, del que som,
però el que hem de ser és el que estem discutint.
Catalunya porta un quart de segle amb un punt de
partida una mica esbiaixat, la sensació que la his-
tòria ja s’havia acabat. Hem aconseguit l’autono-
mia, ja tenim autogovern, tenim un trosset de tot
el que havíem de tenir, el que eren les reivindica-
cions històriques. Sembla que amb això ja ens
situàvem en el terreny de la reivindicació històrica,
però jo crec que ens falta la segona part. Tot això
està molt bé, però la història no s’acaba mai, ja ho
sabem. Aquella bajanada que el capitalisme s’aca-
bava hem vist que no és així, ja ho sabem que
Fukuyama es va equivocar.

Interpretem-nos bé, siguem conscients que
ningú regalarà res. Ni l’Estat espanyol, que no
juga a favor. I quan dic l’Estat vull dir l’aparell
de l’Estat, perquè, entre altres coses, comença a
resultar evident que té interessos propis. I una
bona part dels problemes d’Espanya són els
interessos propis d’això que en diem Estat i dels
partits polítics ubicats a Madrid i els que ubi-
quen la seva dinàmica professional en aquell
entorn. Europa amb prou feines sap què vol ser.
Hi ha gent que diu: «Proclamarem la indepen-
dència al Parlament de Catalunya i Europa ens
reconeixerà.» I jo els dic: «De veritat penseu que
això va així? Quina Europa ens reconeixerà?
Quin organisme?»

Hi ha hagut poc compromís del món econòmic.
Home, és una actitud general. Hi ha hagut poc
compromís del país en general. Dic la societat
civil i el propi món polític. Ens pensàvem que
això ja estava fet, dat i beneït, i que no calia res
més. Un país no s’acaba mai i hauríem d’activar
els ressorts de futur.

EM: El conglomerat polític, financer i industrial
que s’ha format a Madrid té un projecte propi,
uns interessos i una idea concreta del que ha de
ser l’Estat espanyol. El que l’expressa d’una
manera més gràfica és el gran projecte del tren
d’alta velocitat (AVE), o del gran aeroport
de Madrid-Barajas, o de connectar a menys de
tres hores totes les ciutats del país, i aquest
és el seu gran projecte. No cau del cel, és una

conclusió. Aquesta dada l’hem d’analitzar i
l’hem de tenir en compte. 

Pel que fa a l’actitud tímida de l’empresariat
català o de la societat civil, hem de pensar que la
identitat catalana no és una cosa que hi jugui
molt a favor i, per tant, no ha d’estranyar que hi
hagi una certa ocultació. Això repercuteix en la
projecció internacional. Si tu amagues la teva
identitat catalana només pel consum domèstic,
peninsular, l’ocultació s'acaba projectant a l’exte-
rior. Hi ha un altre factor que ha jugat en contra.
A partir de la transició, la marca Espanya s’ha fet
amb molt prestigi. Tinc la impressió que el cicle
de prestigi, el miracle espanyol, s’ha acabat. Ara
entrem en un escenari nou en el qual si nosaltres
no espavilem a projectar la marca Catalunya,
haurem perdut una bona oportunitat.

FM: L’any 1984, en Miquel Roca va escriure un
article en què deia: «Quan Espanya sigui definiti-
vament democràtica, un país una mica més des-
envolupat i equilibrat, la vindicació catalana
caurà, serà acceptada com a fruita madura,
tothom entendrà la diferència catalana.» Ho
escrivia pensant que això permetria que Espanya
s’identifiqués com el que és: un país, un estat
plurinacional. Aquesta Espanya, per tant, ha con-
tribuït a crear la marca com un país que passa de
la dictadura a la democràcia, un país endarrerit
que esdevé un país modern... Aquests elements
de marca són reconeguts a nivell internacional.
Els catalans hi hem contribuït perquè participà-
vem de la idea d’aquesta unitat, i al català li pro-
duïa alegria positiva veure que Andalusia s’havia
transformat i que hi havíem contribuït amb els
nostres impostos, com hi han participat els euro-
peus amb els seus impostos. 

«Hi ha hagut poc compromís del món
econòmic, poc compromís del país en
general. El país com a projecte de
futur», diu Ferran Mascarell.

Com deia l’Enric, estem acabant un cicle que no
finalitza com nosaltres havíem previst, nosaltres
en general. Havíem previst que el cicle del 1978
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acabaria amb un Estatut nou, amb una reformula-
ció que situés aquells eixos del 1978, el cop 
d’estat del 23 de febrer del 1981, aquells equili-
bris. Mentre això ha passat a Catalunya, a Espa-
nya s’ha constituït un nou espanyolisme molt
més content, ufanós, en el qual Catalunya ja no 
té aquell paper que havia tingut històricament de
ser l’avançada. L’espanyolisme progressista s’ha-
via fixat en determinades realitats catalanes. 
Ara ja no cal. Fins ara hi ha hagut prou satisfac-
ció. En termes generals hi ha molt espanyolisme
que té una idea d’Espanya focalitzada en aquesta
radialitat madrilenya, en una única cultura, en un
interès no tan sols simbòlic de sectors de la polí-
tica i l’economia que ja els va bé que Espanya
funcioni a través d’aquesta radialitat unicultural 
i centralitzada. Aquesta és la nova realitat que
posa sobre la taula la marca Espanya. L’impacte
de la crisi haurà fet retrocedir aquesta marca i el
fet de no tancar la realitat catalana amb el Tribu-
nal Constitucional està posant en dubte la marca.
El que està en qüestió no és Catalunya, és Espa-
nya. I això dificulta la marca entre el mateixos
espanyols.

Penseu que això és una oportunitat per a la
marca Catalunya?

FM: No hauria de ser-ho. Tant de bo que la nostra
marca es construís des de l’energia pròpia del
país i amb el suport de l’Estat. Si no és així, l’e-
nergia del país haurà de conduir-se i buscar la
manera de trobar un estat eficient.

EM: Catalunya no podrà existir si no és recone-
guda internacionalment. Si no som identificables
a nivell internacional no existirem. En aquest
moment globalitzat o se’t pot reconèixer o no ets.
Quan es planteja la relació,  no hem de parlar de
la qüestió catalana, sinó del problema espanyol.
Perquè ells tenen un problema d’identitat que
nosaltres no tenim. Si l’Estat espanyol fos un aliat
per a aconseguir la projecció internacional de
Catalunya, fantàstic. Però, si no ho és, s’ha de fer
de manera que sigui possible. No podem renun-
ciar a la marca internacional, perquè Catalunya
deixarà d’existir.
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